
گروه اقتصادی: اصلاح و تصویب لایحه بودجه یکی از اختیارات 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی است. این اختیاری است که 
بر اس��اس قانون به این قوه داده شده است اما اختیار نباید به 
گونه ای باشد که برنامه ریزی های دولت را برهم زند. طی سال 
جاری با اجرای سیاست تثبیت، شاهد نوسان حداقلی کالاهای 
س��رمایه پذیر مانند خودرو، دلار و مس��کن بودیم. این مهم با 
سیاس��ت هایی که اصطلاحا اقتصاددانان آن را سیاس��ت های 
انقباضی می نامند محقق شده است. اینطور که پیداست دولت 
س��ال آینده نیز می خواهد همین مسیر را ادامه دهد، بنابراین 
مسلما سند دخل و خرج کشور یعنی بودجه نیز باید بر همین 
مبنا باید طراحی و تدوین ش��ود. بررس��ی ها نشان می دهد در 
روزهای اخیر که تنها چند روز از بررسی بودجه در کمیسیون 
تلفیق می گذرد، هزینه هایی به بودجه اضافه شده است. برخی از 

این موارد قابل دفاع است و برخی موارد امکان حذف شدن دارد.
به گ��زارش »وطن امروز«، تغیی��رات لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
کل کش��ور در کمیسیون تلفیق در صورت تصویب در صحن 
علنی مجلس، باید نس��بت به موضوع کسری بودجه ملاحظه 

داشته باشد.
»ام الخبائث« تعبیری بود که رهبر انقلاب درباره کس��ری 
بودجه به کار بردند و در دیدار نمایندگان مجلس یازدهم تاکید 
کردند »مجلس نباید با افزایش هزینه ها بدون تعیین درآمدهای 
واقعی و قابل تحقق کسری بودجه را اضافه کند« اما مصوبات 
روزهای اخیر کمیسیون تلفیق به گونه ای بود که اعتراض دولت 
و رئیس سازمان برنامه و بودجه را در کمیسیون تلفیق در پی 
داش��ت. رئیس جمهور هم در گردهمایی ائمه جمعه سراس��ر 
کشور ضمن ارائه گزارشی از عملکرد اقتصادی دولت مبنی بر 

اینکه سال ۱۴۰۱ را بدون کسری بودجه پشت سر گذاشتیم، 
تاکید کرد: »ما تلاش می کنیم هزینه ها را افزایش ندهیم و از 
مجلس هم می خواهیم کمک کند ناترازی در بودجه نداش��ته 
باش��یم، زیرا کسری بودجه س��بب مشکلات می شود«. واضح 
است مهم ترین رویکرد دولت سیزدهم در تدوین لایحه بودجه 
۱۴۰۳ اتکا به درآمدهای پایدار است و مجلس باید از این اقدام 
دولت حمایت کند، زیرا تصویب یک بودجه ناتراز می تواند بخشی 

از دستاوردهای اقتصادی دولت و مجلس را خدشه دار کند.
مجلس با لایحه بودجه چه می کند؟ ■

اما در این میان مخالفت بخشی از نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی با افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده جهت 
تامین منابع اجرای قانون همسان س��ازی حقوق بازنشستگان 
»به رغم توافق دولت و مجلس روی این موضوع« اجرای این قانون 

را در هاله ای از ابهام قرار داده است. مصوبات اخیر کمیسیون 
تلفیق بیش برآوردهایی است که به گفته رئیس سازمان برنامه 

و بودجه قابل تحقق نیست. 
 داوود منظور، رئیس س��ازمان برنامه و بودجه در جلس��ه 
کمیس��یون تلفیق با مصوبه اخیر این کمیس��یون مبنی بر 
تخصیص ۳7 همت یارانه به نانوایان برای سال های ۱۴۰2 و 
۱۴۰۳ مخالف��ت و اعلام کرد این یارانه از محل صرفه جویی 
در مص��رف آرد ب��ه نانوایان پرداخت می ش��ود و این مصوبه 
هزینه سنگینی بر دوش دولت می گذارد. علاوه بر این اعضای 
کمیس��یون تلفیق مجلس در مصوبه دیگ��ری 5۰ همت از 
منابع درآمدی هدفمندی یارانه ها در س��ال آینده را کاهش 
دادن��د. دولت در لایحه خود ۴۰ درصد درآمدهای حاصل از 
فروش گاز »ال پی جی« و گازهای فرعی همچون اتان، بوتان و 
گوگرد را به هدفمندی یارانه ها اختصاص داده بود که اعضای 
کمیسیون رای به حذف این بخش از درآمدهای هدفمندی 
یارانه ها دادند. همچنین طبق مصوبه کمیس��یون، اعتبارات 
قوه  قضائیه در بودجه سال آینده 98 همت و بودجه سازمان 
صداوسیما 26 همت خواهد بود. اعتبارات و بودجه قوه قضائیه 
در لایحه بودجه 6۳ همت پیش بینی شده بود که به 98 همت 

در کمیسیون تلفیق افزایش یافت.
 اعتبار سازمان صداوسیما نیز با افزایش ۳۰ درصدی نسبت 
به لایحه دولت در کمیسیون تلفیق 26 همت تعیین شد. مصوبه 
کمیسیون برای تعیین بودجه دستگاه قضا و رسانه ملی انتقادات 
نماینده دولت را نیز در پی داشت. این بیش برآوردها در حالی بر 
لایحه بودجه تحمیل شده است که حدود یک هفته از تشکیل 
جلس��ات کمیس��یون تلفیق می گذرد و امیدواریم در فرصت 
باقیمانده، کمیسیون به رویکردی منطقی در راستای همکاری با 
دولت برای جلوگیری کسری بودجه دست یابد. لازم به ذکر است 
در استفساریه شورای نگهبان از اصل 7۴ قانون اساسی هم آمده 
است: »نظر به اینکه عبارت »هرگونه اصلاحات در قانون بودجه« 
کلی است، باید مصادیق آن مشخص شود تا پاسخ روشن داده 
شود. ۱- تغییر در ارقام بودجه به نحوی که در کل بودجه تأثیر 
بگذارد، به وسیله طرح قانونی با توجه به اصل 52 قانون اساسی 
امکان پذیر نیست. 2- تصویب متمم و چنددوازدهم بودجه از 
طریق طرح قانونی با توجه به اصل 52 قانون اساسی جایز نیست. 
۳- درباره تغییر در ارقام بودجه به وسیله طرح قانونی در صورتی 
که در بودجه کل کشور تأثیر نگذارد، رأی تفسیری نیاورده است. 
۴- الحاق و حذف نیز همانند تغییر در ارقام بودجه است«.   البته 
اعضای تلفیق در برخی موارد تصمیماتی اتخاذ کرده اند که قابل 
دفاع و حتی شایسته تقدیر است. دولت در لایحه خود افزایش 
۱8 درصدی حقوق کارمندان در سال آینده را پیش بینی کرد 
و کمیسیون، افزایش حقوق و دستمزدها در سال آینده را 2۰ 
درصد در نظر گرفت، افزایش 2 درصدی حقوق ها نس��بت به 
لایحه دولت در کمیسیون تلفیق، مطمئنا اقدام درستی بود که 

از سوی نمایندگان انجام شد.
 همچنین کمیس��یون تلفیق میزان پرداخت بدهی دولت 
به س��ازمان تامین اجتماعی را از ۱2۰ هزار میلیارد تومان به 
۱5۰ هزار میلیارد تومان افزایش داده است. با توجه به ناترازی 
صندوق این اقدام ضروری اس��ت و می تواند در حل مشکلات 

آن تأثیرگذار باشد.

موضوع مزد منطق��ه ای در روزهای 
اخیر بار دیگر در ش��ورای عالی کار 
داغ ش��ده اس��ت و این ط��ور که نماین��دگان کارگری در 
گفت وگو با رسانه ها مطرح کرده اند وزارت امور اقتصادی و 
دارایی اصلی ترین حامی این پیشنهاد است. تاکنون هیچ 
تصمیم قطعی ای در این رابطه اتخاذ نشده است اما برآیند 
اظهارنظرها گویای آن است که زیرساخت اجرایی سازی این 
موضوع در کشور وجود ندارد و برای نهایی شدن احتیاج 
ب��ه مقدمات��ی دارد که ظرف چند ماه قابل اجرا نیس��ت. 
در حالی پیش��نهاد وزارت اقتصاد برای مزد منطقه ای در 
جلسه روز دوشنبه کمیته مزد ۱۴۰۳ کارگران مطرح شد 
که نمایندگان کارگری و س��ازمان تامین اجتماعی با آن 
مخالف بودند. بنا بر این گزارش، کمیته مزد ذیل شورای 
عالی کار با حضور ش��رکای اجتماعی برگزار و مقرر ش��د 
بررسی های لازم در شورای عالی کار تشریح شود. محسن 
باقری، نماینده کارگران در کمیته دس��تمزد ذیل شورای 
عالی کار، درباره کمیته مزد گفته اس��ت: در جلسه ای که 
برگزار شد به موضوع مزد منطقه ای بنا به پیشنهاد وزارت 
اقتصاد پرداخته شد. نمایندگان کارگری کمیته دستمزد و 
همچنین نماینده تامین اجتماعی با استقرار مزد منطقه ای 

به دلایل بسیار مخالفت کردند.
وی دلایل مخالفت را ماده ۴۱ قانون کار و ماده ۱۱۱ تأمین 
اجتماعی اعلام کرد و گفت: با اجرای مزد منطقه ای، افزایش 
مستمری بازنشستگان کارگری دچار مشکل می شود، در عین 
حال نمایندگان کارگری خواستار اجرای بندهای یک و 2 ماده 
۴۱ قانون کار قبل از اجرای مزد منطقه ای شدند. باقری ادامه 
داد: به دولت گفتیم چرا دستمزد منطقه ای را برای کارمندان 
زیرمجموع��ه خود اجرا نمی کند و فقط به دنبال محرومیت 
مزدی کارگران اس��ت؟ چ��را درباره مالیات، سیاس��ت های 
منطقه ای برقرار نیست به این شکل که مثلا مزدبگیران را در 
مناطق محروم از پرداخت مالیات معاف کنند، یا اینکه چرا 

تولید و توزیع ثروت در کشور متوازن نیست. 
وی تاکید کرد: از سوی اکثر حاضران جلسه از جمله نماینده 
رسمی سازمان تامین اجتماعی و اعضای کارگری اعلام شد 
در شرایط فعلی، مزد منطقه ای کاملا غیرقابل اجراست و توان 
پیاده سازی آن نیست، بنابراین اکثریت جمع حاضر در کمیته 

دستمزد، این گزینه را مردود دانستند.
باقری با تأکید بر اینکه ورود به بحث س��بد معیشت در 
جلس��ه ای که گذش��ت انجام نش��د، گفت: فقط بحث مزد 

منطقه ای به پیشنهاد وزارت اقتصاد بررسی شد.

بررسی کارشناسی مزد منطقه ای ادامه دارد ■
احمد غریوی، مدیرکل روابط کار و جبران خدمت وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی از برگزاری نخستین نشست کمیته 
مشورتی دستمزد سال ۱۴۰۳خبر داد. وی اعلام کرد: بر اساس 
مصوبات نشست ۳۳2 شورای عالی کار مبنی بر استفاده از 
پژوهش ها و یافته های مطالعات انجام شده در زمینه تعیین 
دستمزد و بررسی ابعاد مختلف آن، کمیته مشورتی دستمزد، 
دوش��نبه 25 دی  ۱۴۰2 با محوریت معاونت روابط کار و با 
حضور نمایندگان کارگران، کارفرمایان، وزارت صنعت، معدن 

و تجارت، وزارت امور اقتصادی و دارایی، مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی، سازمان تأمین اجتماعی، مرکز آمار 
ایران، انستیتو تحقیقات تغذیه و صنایع غذایی کشور و سایر 
صاحب نظ��ران در محل وزارت تع��اون، کار و رفاه اجتماعی 
تشکیل شد. غریوی افزود: پس از بررسی و تبادل نظر نمایندگان 
دولت و شرکای اجتماعی )نمایندگان کارگری و کارفرمایی( 
در زمینه پیشنهادهای ارائه شده، مقرر شد مباحث تکمیلی در 
جلسات بعدی مطرح و نتیجه پس از جمع بندی در جلسه آتی 

شورای عالی کار ارائه شود.

رئیس کمیسیون اصل 9۰ قانون اساسی 
مجلس ش��ورای اس��لامی درباره الزام 
دس��تگاه های اجرای��ی که اطلاع��ات آنها مورد نیاز س��امانه 
اعتبارسنجی اس��ت به »وطن امروز« گفت: در جلسه ای که 
داشتیم مقرر ش��د گمرک جمهوری اسلامی ایران، سازمان 
تامین اجتماعی، فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی ایران، 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، سازمان ثبت احوال و بنیاد 
ملی نخبگان نهایتا تا ۱9 بهمن سال جاری،  اطلاعات لازم را 
در اختیار سامانه اعتبارسنجی قرار دهند و در پایان این مهلت، 
بر اساس گزارش بانک مرکزی، دستگاه هایی که همکاری لازم 
را نداشته اند، متخلف بوده و با آنها طبق ضوابط قانونی برخورد 

خواهد شد.
حجت الاس��لام  والمسلمین نصرالله پژمانفر درباره 
عملکرد دستگاه های مختلف در زمینه ارائه اطلاعات 
به س��امانه اعتبارس��نجی گفت: مطاب��ق اظهارات 

معاون بانک مرکزی، قوه قضائیه اطلاعات لازم را که 
سوابق محکومیت افراد تا 6 ماه گذشته است به سامانه 

اعتبارس��نجی ارائه کرده است و از این جهت 
جای تقدیر و تشکر از ریاست محترم قوه 

و معاونان ایش��ان وجود دارد. وی در 
ادامه گفت: با این حال نظر به اهمیت 
ارائه اطلاعات تاریخچه سوابق افراد 
برای به کارگیری در اعتبارسنجی 

به منظور جلوگیری از کلاهبرداری، ضروری است قوه  قضائیه 
مساعدت لازم را برای ارائه اطلاعات تاریخچه سوابق حداقل 

تا 5 سال گذشته را به سامانه اعتبارسنجی به انجام رساند.
پژمانفر در زمینه مشکلات به وجود آمده در زمینه انتقال 
اطلاعات گمرک به س��امانه اعتبارس��نجی گفت: با توجه به 
چالش های به وجود آمده در ارائه اطلاعات گمرک جمهوری 
اس��لامی ایران به س��امانه اعتبارس��نجی، مقرر شد گمرک 
همکاری حداکثری را برای رفع این چالش ها داش��ته باشد و 
انتقال اطلاعات گمرک به این سامانه حداکثر تا 2 ماه آینده 

به انجام برسد.
رئیس کمیسیون اصل 9۰ در ادامه توضیح داد: 
در این جلسه  مصوب شد به منظور رعایت قانون 
مدیریت داده ها و اطلاعات ملی و همچنین حفظ 
امنیت داده   ها، تمام موارد انتقال اطلاعات، طبق 
مصوبات کارگروه تعامل پذیری دولت الکترونیک 
به انجام برسد. از این جنبه از لحاظ حفظ امنیت 
داده ها بستر مناسبی برای این منظور پیش بینی 

شده است. 
وی در ادامه گفت: مقرر شد کارگروه 
تعامل پذیری دولت الکترونیک، موارد 
مربوط به سامانه اعتبارسنجی را به 
فوریت در دس��تور کار قرار داده 
و ب��ه  گونه ای عم��ل کند که 

ظرف مدت یک ماه، مصوبات لازم جهت تبادل اطلاعات بین 
دستگاه های ذی ربط ارائه شود.

وی تاکید کرد: به منظور تداوم همکاری دستگاه ها در ارائه 
اطلاعات به سامانه اعتبارسنجی، در این جلسه مقرر شد در 
صورت نیاز به اطلاعات جدید و به روزرسانی اقلام اطلاعاتی، هر 

یک از دستگاه ها همکاری لازم 
را با پای��گاه داده های اعتباری 
انجام دهن��د و در صورت عدم 
گزارش  دس��تگاه ها،  همکاری 
لازم توسط بانک مرکزی به این 

کمیسیون ارائه شود.
پژمانفر ب��ر این نکته تاکید 
کرد که ارائه اطلاعات دستگاه ها 
به سامانه اعتبارسنجی منجر به 

بهبود دسترسی به خدمات خرید اقساطی، کاهش مشکلات 
مردم در زمینه دریافت تسهیلات، کاهش نیاز به وثایق و کمک 
به خوش حساب ها و افزایش اعتماد در معاملات مردم خواهد 
شد. وی خاطرنشان کرد: کمیسیون اصل 9۰ تا حاصل شدن 
نتیجه لازم و بهبود دریافت خدمات اعتبارسنجی برای مردم، 
موضوع را پیگیری خواهد کرد. پژمانفر در پایان تصریح کرد: 
در این جلس��ه، از عملکرد سازمان امور مالیاتی، وزارت رفاه، 
قوه  قضائیه و سازمان ثبت احوال برای همکاری در زمینه ارائه 

اطلاعات تقدیر شد.

سامانه اعتبارسنجی چیست؟ ■
س��ابقه راه اندازی نظام اعتبارس��نجی در ایران به قانون 
تسهیل اعطای تسهیلات بانکی بازمی گردد. مطابق این قانون، 
دولت مکلف به ایجاد »مؤسسات رتبه بندی و اعتبارسنجی 
مشتریان« شد که با استفاده از آن ، زمینه تسهیل و تسریع 
اعطای تسهیلات بانکی فراهم 

شود.
س��امانه اعتبارس��نجی با 
بررسی سوابق گذشته افراد، 
گزارش اعتباری ارائه خواهد 
کرد که بر این اس��اس برای 
اف��راد خوش حس��اب زمینه 
کاهش وثایق در هنگام ارائه 
تس��هیلات فراهم می ش��ود. 
همچنی��ن گزارش های اعتب��اری موج��ب افزایش تقارن 
اطلاع��ات بین طرفین معامله و کاهش ریس��ک معاملات 

خواهد شد. 
هم اکن��ون با توجه به اینکه گزارش اعتباری افراد، تنها بر 
اساس عملکرد آنها در زمینه بازپرداخت تسهیلات سنجیده 
می ش��ود، تنها ۳۰درص��د از مردم که س��ابقه دریافت وام را 
دارند، می توانند از خدمات اعتبارس��نجی استفاده کنند که 
با اتصال س��ایر اطلاعات به سامانه اعتبارسنجی، این مشکل 

برطرف خواهد شد.

نرخ بیکاری روستاها 5.7 درصد شد
معاون توسعه روستایی و مناطق محروم گفت: با افزایش 
اش��تغال در مناطق روس��تایی، نرخ بیکاری در روستاها 
کاه��ش یافته و رکورد 5.7 درصد در آذرماه ۱۴۰2 ثبت 
شد. امیرحسین مدنی دیروز در نخستین همایش ملی 
ظرفیت روستا در اقتصاد ملی اظهار کرد: 27 درصد تولید 
ناخالص داخلی کشور توسط روستاها تولید می شود اما 
ش��کاف نزدیک 6۰ درصدی درآمد روس��تایی با شهری 
وجود دارد که اتفاق خوبی نیست. وی افزود: نرخ تورم در 
روستاها از گذشته بالا بوده اما در دولت سیزدهم کاهش 
یافته اس��ت که دلیل اصلی بالا بودن نرخ تورم روستایی 
موضوع حمل و نقل است. معاون توسعه روستایی و مناطق 
محروم کش��ور ادامه داد: با افزایش اش��تغال در مناطق 
روس��تایی، نرخ بیکاری در روستاها کاهش یافته است و 

رکورد 5.7 درصد در آذر ۱۴۰2 ثبت شد.

ثبات به بازار ارز  بازمی گردد
سخنگوی اقتصادی دولت گفت: تحولات منطقه علت 
نوس��ان نرخ ارز از جمله در ای��ران بود و بزودی ثبات به 
بازار ارز بازخواهد گشت. سیداحسان خاندوزی دیروز در 
نشست خبری اظهار کرد: روند ماهانه افزایش نقدینگی 
در س��ال جاری در اکثر ماه ها نصف ش��ده و به یک سوم 
رس��یده و از ابتدای امس��ال رش��د ماهانه نقدینگی ۱.7 
درصد بوده و این مقدار در سال ۱۴۰۰ ماهانه حدود 2.5 
درصد بوده است و شاهد کاهش رشد نقدینگی هستیم. 
این مساله چشم انداز ثبات اقتصاد کلان را نشان می دهد. 
وی درباره افزایش قیمت مرغ هم گفت: مساله مربوط به 
گوشت مرغ و گوشت قرمز که جزو اقلام مهم سفره مردم 
اس��ت و نوسانات زیادی هم در یکی دو سال گذشته در 
آن رخ داده، مورد تاکید ویژه دولت اس��ت و چند جلسه 
هم در دولت در این باره برگزار شد و دستورات لازم هم از 
سوی رئیس جمهور داده شده است. خاندوزی اضافه کرد: 
به جهت کاهش جوجه ریزی در مهرماه ش��اهد افزایش 
قیم��ت بودیم که با راهکارهایی اعم از داخلی و خارجی 
شاهد بهبود بازار هستیم. وی ادامه داد: برنامه وزارت جهاد 
کشاورزی ۱5۰ میلیون جوجه ریزی در دی ماه است که با 
این سیاست به سرعت در ماه بعد و ماه های آینده شاهد 
بهبود بازار خواهیم بود. خاندوزی درباره علل نوسانات بازار 
ارز هم گفت: بخش عمده نوساناتی که در روزهای اخیر 
حادث شده ناشی از تحولات نظامی در منطقه است. این 
تحولات بویژه بعد از حملات علیه یمن، نااطمینانی هایی 
را در همه کشورهای منطقه از جمله ایران ایجاد کرد. وی 
افزود: امیدواریم با بازگشت قطار به مسیر عادی خود در 
منطقه، شاهد ثبات و آرامش در بازار ارز باشیم. خاندوزی 
تصریح کرد: همچنین تعطیلی کشتیرانی چینی ها که به 
دلیل سال نو چینی بود، باعث تراکم حواله شد که در نهایت 
مجموع این عوامل در نوسانات کوتاه مدت بازار ارز اثرگذار 
بوده است. وی تاکید کرد: امیدواریم با بازگشت آرامش به 

منطقه، در بازار ارز هم شاهد ثبات باشیم.

سرمایه گذاری ۲5۰ هزار میلیارد 
تومانی دولت در صنعت برق

مدیرعام��ل توانیر گفت: برای رفع ناترازی برق به 7 تا 
8 هزار میلیارد تومان س��رمایه گذاری در صنعت برق نیاز 
اس��ت. مصطفی رجبی مشهدی گفت: در سال های آینده 
چالش ه��ای ما در حوزه انتقال و توزیع س��خت تر از قبل 

خواهد بود.
وی ادامه داد: وضعیت کنونی صنعت برق به شکلی است 
که رش��د مصرف ۴.5 تا 5 درصدی داریم در حالی که در 
کشورهای پیشرفته به یک درصد می رسد. رجبی مشهدی 
ادامه داد: ظرفیت ۳5۰۰ تا۳6۰۰ مگاواتی به تقاضای کشور 
اضافه می ش��ود که برای این میزان بای��د 5 هزار مگاوات 
نیروگاه نصب ش��ود که سالانه 5 میلیارد دلار باید هزینه 
شود. مدیرعامل توانیر اضافه کرد: از ابتدای دولت سیزدهم 
تاکنون 25۰ هزار میلیارد تومان در این راستا سرمایه گذاری 

شده و 5۰۰ هزار میلیارد تومان هم در برنامه قرار دارد. 

رونمایی از ۸ خودروی برقی داخلی 
در سال آینده

وزیر صنعت، معدن و تجارت از رونمایی 8 خودروی برقی 
داخلی در سال آینده خبر داد. عباس علی آبادی دیروز در 
مراسم رونمایی از تاکسی های برقی اظهار کرد: برقی سازی 
یکی از کارهای بزرگ اس��ت و س��ابقه علمی برقی سازی 
خودروها از ۳۰ سال پیش در ایران وجود داشته و در گروه 
مپنا ۱۰ سال است به صورت تخصصی این کار را پیگیری 
می کنیم. امروز نه تنها دانش برقی سازی خودروها در کشور 
وجود دارد، بلکه نهادینه نیز شده و در نظر داریم سال آینده 
از 8 خودروی برقی تولید داخل بهره برداری کنیم. وی با بیان 
اینکه ایران جزو چند کشور اول دنیا در این زمینه است، 
اظهار کرد: ما فقط بهره بردار نیستیم، بلکه دانش برقی سازی 
خودروها در حالی در کش��ور ما از سالیان قبل وجود دارد 
که در هندسه ذهنی بسیاری از کشورهای دنیا برقی سازی 
نمی گنجد و ما جزو نادرترین کشورهایی هستیم که این 
فناوری را داریم و جالب اس��ت بدانید ماشین من 5 سال 
پیش برقی شد و هنوز نحوه برقی سازی که برای خودروی 
خودم داشتم، در دنیا تجاری نشده است اما اینقدر به دانش 
برقی سازی ایرانی اعتماد کردم که خودروی خود را برقی 
کردم. وی با بیان اینکه برقی سازی خودروها برای محیط 
 زیست بسیار مهم است، تصریح کرد: تغییرات اقلیمی که 
اکنون می بینیم ناش��ی از خرابکاری هایی است که انجام 
می دهیم، لذا هرچه س��ریع تر بای��د این فرآیند را اجرایی 
کنیم. علی آبادی با بیان اینکه خودروهای برقی 2 نس��ل 
دارند؛ خودروهای برقی نس��ل امروز و نسل فردا، تصریح 
کرد: درباره خودروهای برقی نس��ل امروز باید بگویم برای 

باتری های لیتیومی و بازیابی آنها باید فکری کرد.

اخبار

اقتصادی
افت ۸ هزار واحدی شاخص بورس

شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات دیروز با 8 هزار و ۳۰ واحد کاهش به 2 میلیون و ۱86 هزار و 969 واحد رسید. شاخص هم وزن نیز ۴ هزار 
و 8۰۰ واحد کاهش یافت و به 76۱ هزار و 65۱ واحد رسید. نمادهای »وامید« و »جم« بیشترین تاثیر مثبت و نمادهای »فولاد«، »فملی« و »خودرو« 

بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص بورس داشتند. شاخص فرابورس هم در پایان معاملات دیروز با ۱77 واحد کاهش به 26 هزار و ۳۳2 واحد رسید. 

چهارشنبه ۲7 دی 14۰۲
وطن امروز     شماره 3957

کمیسیون تلفیق اصلاحاتی در بودجه انجام داده که برخی قابل دفاع و  برخی مورد نقد است

تلفیق درست و غلط
افزایش حقوق کارمندان و افزایش میزان پرداخت بدهی های دولت به تأمین اجتماعی از نقاط مثبت اصلاحات بودجه است

آخرین اخبار از نشست شورای عالی کار برای تعیین مزد 14۰3

مزد منطقه ای در حال بررسی است
نمایندگان کارگری و سازمان تأمین اجتماعی مخالف مزد منطقه ای هستند

رئیس کمیسیون اصل 9۰ مجلس در گفت وگو با »وطن امروز« مطرح کرد

اولتیماتوم  ماهه برای ثبت اطلاعات در سامانه اعتبارسنجی

مزد

گفتوگو


